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Sněmovna by v prvním čtení měla projednat návrh školného
PRAHA 13. prosince (ČTK) - Vybírání školného na vysokých školách má umožnit senátní předloha, kterou by tento týden
mohla v prvním čtení projednat Poslanecká sněmovna. Ještě ji nebude schvalovat, rozhodne o tom, zda ji v dalších
týdnech podrobně posoudí její výbory. Je ale možné, že parlamentní pouť předlohy rychle skončí a sněmovna ji už
tento týden zamítne. Nadpoloviční většinu hlasů totiž mají v dolní komoře ČSSD a KSČM, jež poplatky na veřejných
vysokých školách odmítají.
Senát přijal předlohu letos v červnu hlasy pravicových senátorů. Vybírání školného na vysokých školách je dlouhodobě
předmětem politického sporu mezi levicí a pravicí. Nyní lze vybírat školné jen od studentů, kteří si studium prodlužují.
Poplatek navržený senátory by měl být variabilní podle výše státní dotace na jednoho studenta. Pro příští akademický rok
má činit maximálně 7683 korun. Někteří akademičtí činovníci spočítali, že kdyby všechny veřejné vysoké školy stanovily
poplatek v maximální výši, vybraly by celkem zhruba dvě miliardy korun. Odpůrci školného ale již několik let tvrdí, že
poplatky by mohly omezit přístup chudších lidí ke vzdělání. Zastánci této myšlenky naopak dlouhodobě prohlašují, že
univerzity se díky školnému otevřou většímu množství studentů než dosud.
Senátoři také navrhli, aby se vysoké školy mohly stát akcionáři společností, jež se věnují vzdělávání či aplikovanému
výzkumu. Vysoké školy by podle novely měly mít i právo nechat si zaplatit studijní programy, které si u nich objednají
firmy. Měly by být rovněž osvobozeny od placení daně z příjmu. Za rok 2002 odvedly do státního rozpočtu na této dani
jen 3,5 milionu korun, podotýkají autoři novely. Chtějí také upravit způsob volby akademických senátů a umožnit podávat
přihlášky ke studiu elektronickou formou.
V létě se proti senátnímu návrhu postavil kabinet. Tehdy o tom jednala ještě vláda Vladimíra Špidly (ČSSD), ani nový
kabinet Stanislava Grosse (ČSSD) ale se zavedením školného nepočítá. Premiér koncem září prohlásil, že si to dovede
představit za 15 let. Teď by podle něj školné znevýhodnilo studenty z chudších rodin.
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